

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory of the Pacific Islands towards the realization of the objective set forth in Article 76 b of the Charter of the United Nations, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949 and other relevant Assembly resolutions;

2. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report fully on the formulation of early successive intermediate targets and dates in the fields of political, economic, social and educational development so as to create, as soon as possible, favourable conditions for the attainment of self-government or independence;

3. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and of resolutions adopted by it, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Trust Territory, in petitions received by the Council concerning the Trust Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Trust Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

4. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

5. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report to the Trust Territory of the Pacific Islands containing its findings with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

1134th meeting,  
30 June 1960.

## RESOLUTIONS ON PETITIONS CONCERNING THE TRUST TERRITORIES \*

### I. *Tanganyika*

#### 2021 (XXVI). *Petition from Mr. A. H. Paes* (T/PET.2/229 and Add.1 and 2)

*The Trusteeship Council,*

*Having examined*, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned, the petition from Mr. A. H. Paes concerning Tanganyika,<sup>17</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of the special representative;

2. *Suggests* to the Administering Authority that, in the certificates issued to Government officials when they are retired from service, it should avoid the use of expressions which are liable to be misunderstood

\* For documents of the T/L... series, containing the reports of the Standing Committee on Petitions, see *Official Records of the Trusteeship Council, Twenty-sixth Session, Annexes*, agenda item 4.

<sup>17</sup> T/PET.2/229 and Add.1 and 2, T/OBS.2/51 and Add.1 and 2, T/L.990.

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale, en date du 15 novembre 1949, ainsi que des autres résolutions pertinentes de l'Assemblée;

2. *Invite* la Mission de visite à faire une enquête et un rapport complets sur la fixation de dates limites et de dates intermédiaires rapprochées concernant l'évolution dans les domaines politique, économique et social, et dans celui de l'enseignement, afin de créer dès que possible des conditions favorables à l'accession à l'autonomie ou à l'indépendance;

3. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et des résolutions adoptées par le Conseil, les questions qui ont été évoquées à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire sous tutelle, dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet du Territoire sous tutelle, dans les rapports des missions de visite périodiques qui se sont rendues précédemment dans le Territoire sous tutelle et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'Autorité administrante;

4. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

5. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, le plus tôt possible, un rapport sur le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique contenant ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon de présenter.

1134ème séance,  
30 juin 1960.

## RESOLUTIONS AU SUJET DE PETITIONS CONCERNANT LES TERRITOIRES SOUS TUTELLE \*

### I. *Tanganyika*

#### 2021 (XXVI). *Pétition de M. A. H. Paes* (T/PET.2/229 et Add.1 et 2)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec le Royaume-Uni, autorité administrante intéressée, la pétition de M. A. H. Paes concernant le Tanganyika<sup>17</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations du représentant spécial;

2. *Suggère* que l'Autorité administrante évite d'utiliser, dans les certificats délivrés aux fonctionnaires publics à la cessation de leurs services, des expressions qui pourraient prêter à malentendu et par conséquent

\* Pour les documents de la série T/L..., contenant les rapports du Comité permanent des pétitions, voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, vingt-sixième session, Annexes*, point 4 de l'ordre du jour.

<sup>17</sup> Voir T/PET.2/229 et Add.1 et 2, T/OBS.2/51 et Add.1 et 2, T/L.990.

and thereby hinder the chances of their obtaining employment elsewhere.

1117th meeting,  
20 June 1960.

**2022 (XXVI). Petition from Mr. Emili Malinzi (T/PET.2/230)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined*, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned, the petition from Mr. Emili Malinzi concerning Tanganyika,<sup>18</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Takes note* of the statement of the Administering Authority that it will continue to seek some suitable form of training and employment for the petitioner.

1117th meeting,  
20 June 1960.

**2023 (XXVI). Petition from Mr. David L. K. Lubogo, on behalf of the Bahaya landlords in the District of Bukoba (T/PET.2/231)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined*, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned, the petition from Mr. David L. K. Lubogo, on behalf of the Bahaya landlords in the District of Bukoba, concerning Tanganyika,<sup>19</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

1117th meeting,  
20 June 1960.

**2024 (XXVI). Petition from the Bahaya Coffee Planters Association (T/PET.2/232 and Add.1 and 2)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined*, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned, the petition from the Bahaya Coffee Planters Association concerning Tanganyika,<sup>20</sup>

*Recalling* its resolution 1930 (XXIII) of 18 March 1959,

1. *Notes* that the Bahaya Coffee Planters Association was registered as a company on 13 April 1959 and that, according to its prospectus, the main object of the company is to buy and sell coffee produced by African planters in the Bukoba District;

2. *Notes further* that the Association is not permitted to buy or sell coffee since the Administering Authority considers that its policy of one-channel marketing of coffee is most desirable for the well-being of the industry as a whole;

3. *Notes however* that non-indigenous coffee growers in the Bukoba area market their coffee through their own channels independently of the Bukoba Native Coffee Board or of the Bukoba Native Coffee Co-operative Union;

<sup>18</sup> See T/PET.2/230, T/OBS.2/54, T/L.990.

<sup>19</sup> See T/PET.2/231, T/OBS.2/53, T/L.990.

<sup>20</sup> See T/PET.2/232 and Add.1 and 2, T/OBS.2/55 and Add.1, T/L.990.

diminuer leurs chances de trouver un emploi ailleurs.

1117ème séance,  
20 juin 1960.

**2022 (XXVI). Pétition de M. Emili Malinzi (T/PET.2/230)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec le Royaume-Uni, autorité administrante intéressée, la pétition de M. Emili Malinzi concernant le Tanganyika<sup>18</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante;

2. *Prend note* de la déclaration de l'Autorité administrante indiquant qu'elle continuera à rechercher un type adéquat d'apprentissage et d'emploi pour le pétitionnaire.

1117ème séance,  
20 juin 1960.

**2023 (XXVI). Pétition de M. David L. K. Lubogo, au nom des propriétaires bahaya dans le district de Bukoba (T/PET.2/231)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec le Royaume-Uni, autorité administrante intéressée, la pétition de M. David L. K. Lubogo, au nom des propriétaires bahaya dans le district de Bukoba, concernant le Tanganyika<sup>19</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

1117ème séance,  
20 juin 1960.

**2024 (XXVI). Pétition de la Bahaya Coffee Planters Association (T/PET.2/232 et Add.1 et 2)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec le Royaume-Uni, autorité administrante intéressée, la pétition de la Bahaya Coffee Planters Association concernant le Tanganyika<sup>20</sup>,

*Rappelant* sa résolution 1930 (XXIII) du 18 mars 1959,

1. *Note* que la Bahaya Coffee Planters Association a été enregistrée le 13 avril 1959 comme société commerciale et que, aux termes de son prospectus, son objectif principal est d'acheter et de vendre du café produit par des planteurs africains dans le district de Bukoba;

2. *Note également* que l'Association n'est pas autorisée à acheter ou à vendre du café, car l'Autorité administrante estime que le système de l'intermédiaire unique, qu'elle applique actuellement, est celui qui sert le mieux les intérêts de l'industrie dans son ensemble;

3. *Note, cependant*, que les planteurs non autochtones de café de la région de Bukoba écoulent leur café par des moyens qui leur sont propres, indépendamment du Bukoba Native Coffee Board ou de la Bukoba Native Coffee Co-operative Union;

<sup>18</sup> Voir T/PET.2/230, T/OBS.2/54, T/L.990.

<sup>19</sup> Voir T/PET.2/231, T/OBS.2/53, T/L.990.

<sup>20</sup> Voir T/PET.2/232 et Add.1 et 2, T/OBS.2/55 et Add.1, T/L.990.